



TANGAU (tengah) bersama yang lain di seminar itu.

Peliharaan Bahasa Kadazandusun: Tangau

DE 29.9.2019 3

TUARAN: Pengajaran Bahasa Kadazandusun dalam sekolah kerajaan, yang terlaksana selepas perjuangan menyeluruh, harus dipelihara dan diperkukuh.

Timbalan Ketua Menteri, Datuk Seri Wilfred Madius Tangau berkata "Bahasa Kadazandusun kini dipelajari di peringkat tinggi walaupun pada mulanya ia sukar. Bahasa Kadazandusun harus dikekalkan, kita harus melindunginya, ini tugas kita, seperti doa kita.

Katanya, "Perjalanan untuk bahasa ibunda kita untuk menjadi salah satu mata pelajaran yang dipelajari di sekolah sangat sukar terutamanya disebabkan oleh polemik politik. Lebih-lebih lagi, kita mesti memastikan dengan tegas, bahawa ia tidak terganggu atau diambil begitu sahaja.

"Usaha konkrit harus padu dalam setiap inisiatif yang dihitung untuk membawa pengajaran Bahasa Kadazandusun ke tahap yang lebih tinggi," kata Tangau.

Presiden Upko berkata demikian selepas menyampaikan ucapan penutupan di Seminar Serantau Bahasa, Budaya dan Sastera Masyarakat Kadazandusun Tahun 2019 di IPG KENT, di sini pada Khamis.

Dalam ucapannya pada Khamis, Tangau berkongsi bagaimana Ketua Biro Bahasa dan Sastera Persatuan Kebudayaan Kadazandusun (KDCA), dia menganjurkan simposium pada 1988 yang menghasilkan hanya satu resolusi, yang akan diwujudkan dengan bahasa ibunda untuk diajar di sekolah.

Tidak terdapat mana-mana persatuan berasaskan etnik pada masa itu dan oleh itu, simposium itu dihadiri oleh wakil-wakil etno linguistik yang dipilih dengan teliti oleh biro berdasarkan peta etno linguistik yang dilakukan oleh Institut Linguistik Musim Panas Amerika Syarikat yang telah melakukan penyelidikan yang komprehensif mengenai bahasa ibunda di Sabah.

Disebabkan oleh polemik politik, tidak ada yang konkrit berlaku kerana kekurangan usaha sehingga tahun 1994 ketika Menteri di Jabatan Perdana Menteri Tan Sri Bernard Dompok menyampaikan cadangan tersebut di Kabinet Persekutuan.

Bagaimanapun, ia menjadi lebih sukar kerana presiden KDCA, Huguan Siou Tan Sri Joseph Pairin Kitingan mempunyai fahaman politik yang berbeza dengan Presiden USDA Datuk Mark Koding.

"Benedict (Topin) dan saya mempunyai masa yang sangat sukar untuk meyakinkan KDCA dan USDA untuk mencapai persetujuan, dan kemudian lebih sukar untuk mendapatkan Tan Sri Pairin dan Datuk Mark untuk menandatangani pendirian tersebut.

"Mereka akhirnya menandatangani, di masa yang berbeza dan lokasi berbeza," kata Tangau sambil menambah ia mencapai persetujuan kerana mereka juga memerlukan tandatangan setiausaha agung persatuan iaitu Datuk Wilfred Mojilip Bumburing dan Raymond

Boin Tombung.

"Perjanjian itu adalah tiga perkara, iaitu bahasa ibunda akan diberi nama Bahasa Kadazandusun, dan dialek Bundu dan Liawan atau Bunduliwan menjadi asas. Kedua, ia perlu diperkaya dengan perbendaharaan kata dari dialek lain dari keluarga bahasa Dusunic.

"Ketiga, keputusan untuk memilih Bunduliwan berdasarkan kepada dialek yang biasa digunakan oleh anak negeri dan bahasa yang banyak digunakan di kebanyakan negeri.

Tangau, yang juga ahli KDCA, berkata selain daripada penyelarasan bahasa, projek biro lain akan menghasilkan sebuah kamus Bahasa Kadazandusun.

Kemudian presiden Upko, Dompok, mewujudkan Yayasan Bahasa Kadazandusun yang memulakan projek mengenai mengajar Bahasa Kadazandusun di sekolah. Bahasa yang diajar di sekolah rendah bermula pada 1997 sementara Ketua Menteri Sabah pada masa itu menubuhkan Kerusi Kadazandusun di UMS pada 1998.

"Kemudian Dompok juga melancarkan Bahasa Kadazandusun sebagai subjek minor di Universiti Perguruan Sultan Idris (UPSI), dan selebihnya seperti yang mereka katakan, adalah sejarah," kata Tangau.

Ratusan guru sejak itu menamatkan pengajian dengan Ijazah dalam Pendidikan Bahasa Kadazandusun daripada UPSI, IPG Kent, IPG Keningau, Sidma Kolej

antara lain.

Bahasa itu kemudian menjadi matapelajaran elektif bagi peperiksaan Sijil Pelajaran Malaysia.

"Kita tidak akan mempunyai seminar ini jika bukan oleh usaha KDCA 31 tahun lalu, ketabahan oleh pemimpin seperti Tan Sri Bernard dan hubungan baik dengan Putrajaya.

"Saya tidak boleh fikir apa yang akan berlaku kepada Bahasa Kadazandusun sekiranya ia tidak diajar di sekolah-sekolah sebelum ini. Kami wujudkan Kadazandusun, kita perlu memastikan bahasa ibunda kita hidup. Kita semua harus berusaha untuk berbuat demikian," katanya.

Antara yang hadir ialah Timbalan Naib Canselor UMS Prof Madya TS Dr. Ramzah Dambul, Dr. Romzi Ationg, Timbalan Dekan Pusat Penataran Ilmu dan Bahasa UMS, Timbalan Pengarah Kent, Doti Asing, Pemegang Kerusi Kadazandusun UMS, Prof Madya Dr Andreas Totu, Pegawai Meja Bahasa Kadazandusun Jabatan Pendidikan Negeri untuk, Sitiamah Sahat, dan Linah Bagu dan Prof Madya Jane Wong Kon Ling.

Turut hadir ialah wakil daripada KLF, Pacos Trust, KDCA, KSS, USDA, Persatuan Bangsa Tombonuo Sabah, Persatuan Suang Lotud Sabah, Persatuan Murut Sabah, Persatuan Bisaya Bersatu Sabah, Persatuan Kebudayaan Tatana Sabah, Perhubungan Kimaragang Sabah, Kolej Sidma, PDIS.